

စုကဒွဲ

ပာဆာရဲဉ်ကျဲနစုစုစို



စုကဒွဲစံးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.

စုကဒွဲမ့ၢ်စုလၢနဟံးလိၣ်န့ၣ်လၢပုၤဟ့ၣ်လိၣ်တၢ်တၢ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. နကဘၣ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၤစုအံၤဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ် လၢတၢ်အၢၣ်လီၤပၣ်အိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. နကဘၣ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၤစုလၢနဟံးအိၣ်တကးဒံးဘၣ် ကပၣ်ယုၣ် စုအအုၣ်, အဘူးအလဲၣ်ဒီးတၢ်လၢနဘၣ်လိၣ်အိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်တဟ့ၣ်က့ၤစုအံၤဘၣ်ဆၢဘၣ်ကတီၢ်ဘၣ်န့ၣ် တၢ်အပူၤကလံၤကလၢၣ်အါထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

ပုၤဟ့ၣ်လိၣ်စုတဖၣ်တၢ်ကိးစ့ၢ်ကိးအိၣ်လၢ ပုၤဟ့ၣ်စုကဒွဲဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဖၣ်အံၤပၣ်ယုၣ်စုတကးတဖၣ်, စုခဲးဒုးအတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်, တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဘျီထီၣ်အပူၤတၢ်, ဒီးတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်လၢ ဟ့ၣ်လိၣ်စုတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ပုၤဟ့ၣ်လိၣ်စုတဖၣ်မၤန့ၣ်ဝဲစုလၢယုၣ်စုအအုၣ်တဖၣ်, တၢ်အဘူးအလဲၣ်ဒီးယုၣ်တၢ်ဘူးတၢ်လဲလၢ အတၢ်မၤ တဖၣ်အံၤအဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

စုအအုၣ်, တၢ်အဘူးအလဲၣ်ဒီးတၢ်အလုၢ်အပူၤတဖၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.

စုအအုၣ်, တၢ်အဘူးအလဲၣ်ဒီးတၢ်အလုၢ်အပူၤတဖၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.

တၢ်အဘူးအလဲၣ်ဒီးတၢ်ယုၣ်တၢ်အပူၤလဲၣ်တဖၣ် မ့ၢ်စုအပိၣ်တဖၣ်လၢ နဟ့ၣ်အိၣ်လၢ နကယုၣ်စု (စုကဒွဲ) အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. နကဘၣ်လိၣ်က့ၤတၢ်အပူၤတဖၣ်တဘျီ မ့ၢ်တဖၣ် တန့ၣ်တဘျီသ့ဝဲလီၤ. တၢ်အပူၤကလံၤတဖၣ်ပၣ်ယုၣ်ဒီး-

- ▶ တၢ်အဘူးအလဲၣ်လၢတလိအဂီၢ်ခိၣ်ဖျိနစုစုလၢတၢ်ပၣ်ယုၣ်အိၣ်
- ▶ တၢ်အဘူးအလဲၣ်လၢနမ့ၢ်တဟ့ၣ်က့ၤဘၣ်ဆၢဘၣ်ကတီၢ်အခါ
- ▶ တၢ်အဘူးအလဲၣ်လၢနမ့ၢ်တဟ့ၣ်က့ၤစုအံၤအခါ

စုကဒွဲအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတၢ်ဘျာ

ဖဲကိၢ်အိးစုထြဲလိယါအပူၤအံၤပုၤဟ့ၣ်လိၣ်စုတဖၣ် ကဘၣ်လုၢ်ပိၣ်ထွဲပုၤပုၤဆါတၢ်ဖိ စုကဒွဲတၢ်ဘျာန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတၢ်ကွၢ်ထွဲပၤယၢ်စူးကါအိၣ်လၢ ကိၢ်အိးစုထြဲလိပိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအယုၣ်စုတဂၤစ့ၢ်ကိး ကဘၣ်လုၢ်ပိၣ်ထွဲတၢ်ဘျာအခံၤလီၤ.

စုကဒွဲအကလုၢ်တဖၣ်

လၢကိၢ်အိးစုထြဲလိယါအပူၤစုကဒွဲအိၣ်တဘျးကလုၢ်ဒီးနစူးကါအိၣ်အကလုၢ်တခါန့ၣ်ဒီးသ န့ၣ်ထီၣ်အသးလၢ စုလၢနယုၣ်စုအိၣ်အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဒိတနီၤမ့ၢ်ဝဲခဲဒုးခး (ကဒွဲခးက့) တဖၣ်, စုယုၣ်လိၣ်လၢနပူၤသိၣ်လုၢ်အဂီၢ်, စုယုၣ်လိၣ်လၢနပူၤဟ့ၣ်အဂီၢ်, စုတခးက့တဖၣ်, စုယုၣ်လိၣ်လၢဆၢကတီၢ်ဖျိအတီၢ်ပူၤဒီး ပုၤပုၤစူးကါတၢ်ဖိစုဟ့ၣ်လိၣ် တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်

- ▶ စုကဒွဲအံၤမ့ၢ်စုလၢနကဘၣ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၤအိၣ်လီၤ.
- ▶ စုကဒွဲအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်လၢၣ်ဘျီလၢၣ်စုအပိၣ်တဖၣ်လီၤ.
- ▶ စုကဒွဲမ့ၢ်အါခိၣ်လၢကဲၣ်ဆိးန့ၣ်ဒုးကဲထီၣ်ကျိၣ်စုတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤသ့လီၤ.

လၢကသ့ၣ်ညါအါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်ဘၣ်ထွဲဒီးစုကဒွဲအံၤ, ကွၢ်ဘၣ် MoneySmart အပူၤယိၤသန့ဖဲ www.moneysmart.gov.au မ့ၢ်တဖၣ်ကိးဖဲ 1300 300 630 တက့ၢ်. နကိးစုကိး ပုၤလၢအဟ့ၣ် ဘၣ်ယးကျိၣ်စုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်အပူၤမ့ၢ်ဘၣ်ဒါဖဲ 13 23 00 လၢကမၤစၢၤနၢၤဒိးသိး နကသ့ကွၢ်ထွဲကတီၢ်နစုစုကဒွဲကဂ့ၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်လီၤ.

လၢနကမၤလိၣ်နစုစုကဒွဲတၢ်မၤနီၣ်အဂီၢ်ကွၢ်ဘၣ်ဖဲ www.mycreditfile.com.au တက့ၢ်.

ဟူစုၣ်ဒီးန့ၣ်စုယုၣ်လိၣ်လၢ အသိၣ်လုၢ်အဂီၢ်

ဟူစုၣ်အိၣ်ဒီးပုၤဝဲကါလီၤလီၤလံၤတခိၣ်လီၤ. အဝဲအိၣ်ဒီးဝဲလၢတၢ်အလုၢ်အပူၤဒီးတၢ်ဆိးလီၤ သိၣ်လုၢ်အမံၤလၢ စုစုအပူၤဒီးတၢ်အဂီၢ်ကီၤအဂီၢ် (ကလီၤလၢစု ၁၀၀၀ ဒီလုၣ်) ကပၣ်ယုၣ်ဝဲဒီး အဝဲစူးကါဝဲပၢၢ်တုၤလၢစု ၅၀၀၀ ဒီလုၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤအိၣ်ပညိၣ်မ့ၢ်ဝဲသိၣ်လုၢ်အပူၤတအါန့ၢ်ဒီး ၄၀၀၀ ဒီလုၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. စုလၢအပၣ်ဖျိၣ် အါထီၣ်ဝဲတအိၣ်အပီၤအဝဲဘၣ်ပၣ်ယုၣ်စုန့ၣ်လီၤ.

ဖဲမ့ၢ်ဘျီအနံၤဂီၢ်ဆၢကတီၢ်, ဟူစုၣ်လဲၤဆူတၢ်ဆါသိၣ်လုၢ်အလီၤလၢ ကပူၤသိၣ်လုၢ်လီၤလံၤတခိၣ်အဂီၢ်လီၤ. အဝဲထံၣ်န့ၢ်ဝဲလၢအသးလီၤဝဲတဆိအပူၤ ၃၅၀၀ ဒီလုၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟူစုၣ်ယုၣ်ပုၤဆါတၢ်ဖိတဂၤဒီးသံကွၢ်တၢ်သံကွၢ် တနီၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီးသိၣ်လုၢ်အံၤလီၤ. ဟူစုၣ်အိၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါဝဲလၢ မ့ၢ်သိၣ်လုၢ်အံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲသ့ၣ်, တၢ်တုၤကဲထီၣ်အန့ၣ်အလိၣ်ဒီးလၢတၢ်ကနီၣ်အိၣ်အဂီၢ်ကပူၤဖျိၣ်စုၢ်ခါ. ဟူစုၣ်ဆၢတံၣ်ဝဲလၢအအိၣ်ဒီး ပုၤသိၣ်လုၢ် တဆိအံၤလီၤ. ပုၤဆါသိၣ်လုၢ်တဂၤအံၤတဲဘၣ်အိၣ်လၢ ကပတံၣ်ထီၣ်စုယုၣ်လိၣ်အံၤသ့ဝဲ ဘၣ်ဆၢအဆိကတၢ်ကဘၣ်စံးဆၢတၢ်သံကွၢ်တနီၤန့ၣ်လီၤ.

ဟူစုၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်တဖၣ်ဆူပုၤဆါသိၣ်လုၢ်ဖိတဂၤအံၤအအိၣ်လီၤ. ကျိၣ်စုဂ့ၢ်ပီၤပုၤဘၣ်မ့ၢ်ဘၣ်ဒါတဂၤ အံၤတဲဘၣ်ဟူစုၣ်လၢအအိၣ်ဒီးန့ၣ်စုယုၣ်လိၣ်အံၤ သ့ပၢၢ်တုၤလၢ ၄၅၀၀ ဒီလုၣ် (ကပၣ်ယုၣ်စုၢ်ကိးတၢ်ဆိးလီၤသိၣ်လုၢ်အမံၤလၢစုပူၤအဂီၢ်ဒီးတၢ်အဂီၢ်ကီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.)

ကျိၣ်စုဂ့ၢ်ပီၤပုၤဘၣ်မ့ၢ်ဘၣ်ဒါတဂၤအံၤဟ့ၣ် ဟူစုၣ်လၢစုကဒွဲအတၢ်အၢၣ်လီၤပံးယၢ်ဒီးမၤအဖးဝံးဆိးလီၤမံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢဟူစုၣ်အသကိးတဂၤတဘျီတဲဘၣ်အိၣ် နမ့ၢ်တနီၤပၢၢ်ဘၣ်န့ၣ်တဘၣ်ဆိးလီၤနမံၤနီၣ်တဘျီတဂ့ၢ်. ဟူစုၣ် အိၣ်ဒီးမးလံၤပံးယၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်အပီၤသံကွၢ်ဝဲလၢကက့ၤဖိၣ်ဖးဝဲလၢဟ့ၣ်အဂီၢ်လီၤ. အဝဲအၢၣ်လီၤဝဲလၢ မ့ၢ်ဆၢအနံၤဂီၢ်ခိၣ်ကထံၣ်လိၣ်သးဒီးပုၤဆါသိၣ်လုၢ်တဂၤအံၤတဘျီကဒီးန့ၣ်လီၤ.

ဟူစုၣ်ဖးဝဲစုကဒွဲလံၤပံးယၢ်ဝဲက့ၤကဒါဆူတၢ်ဆါသိၣ်လုၢ်အလီၤဖဲမ့ၢ်ဆၢအနံၤဂီၢ်ခိၣ်လၢကထံၣ်လိၣ်သးဒီး ကျိၣ်စုဂ့ၢ်ပီၤပုၤဘၣ်မ့ၢ်ဘၣ်ဒါတဂၤအံၤလီၤ. ဖဲအဝဲမးစုကဒွဲလံၤပံးယၢ်အံၤဝဲအလီၤခဲ, ဟူစုၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်သံကွၢ်တဖၣ် အါမးလီၤ. အဝဲသံကွၢ်ကျိၣ်စုပုၤဘၣ်မ့ၢ်ဘၣ်ဒါတဂၤအံၤလၢစုအအုၣ်မ့ၢ်ဆိးအါ, အဝဲကဘၣ်ဟ့ၣ်ကဒါက့ၤစုယုၣ်လိၣ် အံၤဆိးအါလုၣ် ဒီးဆိးယံၣ်လုၣ်ဒီး စုကဒွဲလံၤပံးယၢ်အံၤတၢ်ပၣ်နီၣ်အိၣ်ယံၣ်ထဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟူစုၣ်န့ၢ်ပၢၢ်ဝဲ တၢ်ကွဲးအသးဒီးတၢ်အိၣ်သးလၢစုယုၣ်လိၣ်အဖီခိၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်ခဲဆုဒီးအဝဲဆိးလီၤအမံၤပုၤဝဲသိၣ်လုၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.



This page has been intentionally left blank.